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آن بعُللدى كلله مورد نظر من اسللت، بعُد بين المللىِ اسللامى و 
بين الفرق اسامى كه مخصوص شيعه نيست، اين است كه اگر فرض 
كنيللم پيغمبر در اين اعان، كه حتماً اين اعان انجام گرفته و اين 
جمله از زبان پيغمبر صادر شده، اگر فرض كنيم نمى خواست حكومت 
بافصل اميرالمؤمنين را بيان كند، حداقل اين بود كه مى خواسللت 
موالات و پيوند و رابطه عميق مسلللمين با اميرالمؤمنين و با عترت 
خود را در اين بيان استقرار ببخشد و تثبيت كند. علت اينكه پيغمبر 
عترت را در كنار قرآن مى گذارد، هم در سخنرانى مِنى و در حديث 
ثقلين ل كه حديث ثقلين ظاهراً بارها هم از پيغمبر صادر شده ل و هم 
در حديث غدير و در واقعه غدير، تكيه روى اميرالمؤمنين و شخص او، 
علت اينكه اين رابطه را برقرار مى كند، از جمله اين است كه مردم در 
طول زمان، اولاً نمونه هايى كامل، از انسان طراز اسام، از انسان مقبول 
و مورد پذيرش اسام را ارائه بدهد به مردم و به همه نسل هاى آينده، 
نمونه كامل انسان را به صورت مجسم و عينى، با حالات واضح و غير 
قابل ترديد در اختيار همه انسان ها بگذارد. بگويد تربيت اسامى بايد به 
اين سمت حركت كند و شخصيت انسان مسلمان، آن شخصيتى است 
كه غايت و نمونه كاملش اينهايند. انسان هايى كه طهارتشان، علمشان، 
تقوايشان، درست كاريشان، عبوديتشان درمقابل خدا، احاطه شان به 
مسائل اسامى، فداكارى شجاعانه شان براى تحقق آرمان هاى اسامى 
و ازخودگذشتگى شان براى همه آشكار و واضح است. )1( اميرالمؤمنين 
را به عنوان يك نمونه معرفى مى كند كه مردم، چه مردم آن زمان، چه 
مردم نسل هاى ديگر با او پيوند برقرار كنند و رابطه داشته باشند. حالا 
گيرم به عنوان خليفه بافصل بعد از پيغمبر هم عماً نشللد و بعد از 
گذشت بيست وپنج سال جانشين شد، بالاخره كه خليفه پيغمبر شد، 
بالاخره كه مقام امامت او تثبيت شد، بالاخره كه همه مسلمان ها او را 
به عنوان آن فردى كه پيشواى جامعه است قبول كردند. اين شخصيتى 
كه همه مسلمان ها او را به عنوان جانشينى پيغمبر قبول دارند، بايد 
براى همه مسلمان ها به عنوان يك الگو، يك مسطوره )الگوى( كامل 
از انسللان اسامى، جاودانه بماند. و پيوند ميان او و ميان مسلمان ها 
بايد تا ابد  به عنوان يك رابطه فكرى، رابطه اعتقادى، رابطه عاطفى، 

رابطه عملى باقى بماند.
اميرالمؤمنين با اين ديدگاه ديگر فقط متعلق به شيعيان نيست، 
متعلق به همه مسلمان هاست و مخصوص اميرالمؤمنين هم نيست، 
بلكلله عترت و خاندان پيغمبر و ائمه شلليعه كه اولاد اميرالمؤمنين 
هسللتند، آنها هم، چونكه مشمول عترت هسللتند، همواره به عنوان 
نمونه كامل انسان اسللامى در ديدگاه مسلمان ها بايد باقى بمانند، 

اين يك نكته.
ثانيللاً، با تعيين عترت در كنار قللرآن و با اعام لزوم پيوند ميان 
مسلمين و ميان عترت، در حقيقت رسول اكرم تكليف تحريف هاى در 
قرآن و انحراف از مفاهيم اصلى قرآن را هم روشللن كرده. آنجايى كه 
دستگاه هاى زر و زور براى مصالح خودشان مفاهيم اسامى را منحرف 
مى كنند، قرآن را بد معنا مى كنند، مسلمان ها را گمراه مى كنند، از 
فهم آيين اسامى مردم را محروم مى كنند؛ آن مرجعى، آن محورى 
و قطبللى كلله بايد مردم را آگاه كند كه حقيقت چيسللت، مفهوم و 
معرفت درست كدام است و مردم را از گمراهى نجات بدهد و مردم 
بايد حرف او را گوش كنند، او عترت است و اين همان چيزى است كه 
امروز براى دنياى اسام يك ضرورت و يك امر لازم است. امروز همه 
مسلللمان ها احتياج دارند كه از معارف اسامى كه از طريق اهل بيت 
پيغمبر مى رسد استفاده كنند. فرق نمى كند كه معتقد باشند به امامت 

بافصل اميرالمؤمنين و امامت اولاد او يا معتقد نباشند.
البته شلليعه عقيده حق و مسللتفاد قطعىِ از اين حديث را خافت 
بافصل مى داند و به او معتقد و پايبند است. آنهايى هم كه به اين عقيده 
پايبند نيستند ل يعنى برادران اهل سنت ل ارتباط و پيوند فكرى و عقانى 
و اعتقادى و عاطفى خودشللان را از خاندان پيغمبر و از اميرالمؤمنين 
بايد قطع نكنند. لذا مسللئله غدير از اين بعُد دوم، كه بعُد ايجاد پيوند 
ميان على بن ابي طالب عليه السام و عترت پيغمبر با آحاد مسلمان هاست، 
از اين بعُد، حادثه غدير براي همه مسلمان هاسللت و برادران اهل سنت 
هم بايستى اين روز را عيد بدانند و از آن استقبال كنند و حقيقتاً يك 
عيد بزرگ است؛)2( چرا؟ براى خاطر اينكه تفسير درست اسام و بقاي 
معنويت اسام و ادامه راه اسام به سمت آرمان ها، وابسته به اين است كه 
عترت پيغمبر اعتبار لازم را در چشم مسلمانان و متفكرانشان و علمايشان 
و فقهايشان داشته باشند. من يادم مى آيد مرحوم آيت الله بروجردى)رض( 
روى حديث ثقلين تكيه مى كردند و مى گفتند: آنى كه امروز در دنياى 
اسام، ماك عمل شيعه و سنى است، همين حديث ثقلين است. كه به 
اعتقاد من، حديث غدير هم همين خصوصيت را دارد؛ حديث غدير به 
نظر ما، دلالت مى كند بر نصب اميرالمؤمنين به خافت بافصل پيغمبر، 
اما برادران اهل سللنت هم اگر اين استنباط را از اين حديث نمى كنند 
و نكردنللد، حداقل دلالت مى كند بر ايجاد پيوند ميان اميرالمؤمنين و 

ميان عامه مسلمان ها )3(. 1366/5/23
ــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــ

 )1(تعيين معيارهاي حاکميت در قضيه  غدير: با مطرح کردن اميرالمؤمنين)ع( و با 
نصب آن بزرگوار براي حکومت، معيارها و ارزش هاي حاکميت، معلوم شـد. پيغمبر، در 
قضيه غدير، کسي را درمقابل چشم مسلمانان و ديدگان تاريخ قرار دادند که از ارزش هاي 
اسلامي، به طورکامل برخوردار بودند. يک انسانِ مؤمن، داراي حدّ اعلاي تقوا و پرهيزکاري، 
فداکار در راه دين، بي رغبت نسبت به مطامع دنيوي، تجربه شده و امتحان داده در همه 
ميدان هاي اسلامي، ميدان هاي خطر، ميدان هاي علم و دانش، ميدان قضاوت و امثال اينها. 
يعني با مطرح شدن اميرالمؤمنين)ع( به عنوان حاکم و امام و وليّ اسلامي، همه مسلمانان 
در طول تاريخ بايد بدانند که حاکم اسـلامي، بايد فـردي دراين جهت، با اين قواره ها و 
نزديک به اين الگو و نمونه باشد. پس در جوامع اسلامي، انسان هايي که از آن ارزش ها 
نصيبي ندارند؛ از فهم اسـلامي، از عمل اسلامي، از جهاد اسلامي، از انفاق و گذشت، از 
تواضع و فروتني درمقابل بندگان خدا و آن خصوصياتي که اميرالمؤمنين)ع( داشتند، 
بهره اي نداشته باشند، شايسته حکومت کردن نيستند. پيغمبر، اين معيار را در اختيار 

مسلمانان گذاشتند و اين، يک درس فراموش نشدني است.1371/3/30
)2( روز غديـر، روز عيـد واقعي: وقتي براي يک ملت، قضيه ولايت و حکومت حل 
شود، آن هم به شکلي که در غديرخم حل شد، حقيقتاً آن روز براي آن ملت، عيد است. 
چون اگر ما بگوييم که مهمترين و حساس ترين مسئله هر ملتي، همين مسئله حکومت 
و ولايت و مديريت و حاکميتِ والايِ بر آن جامعه اسـت، اين تعيين کننده ترين مسئله 
براي آن ملت است. ملت ها هرکدام به نحوي، اين قضيه را حل کرده اند؛ ولي غالباً نارسا 

و ناتمام و حتي زيان بخش.
پس اگر ملتي توانسـته باشـد اين مسئله اساسـي را به نحوي حل کند که در آن، 
همه چيـز آن ملـت؛ کرامت او، معنويـت او، توجه او به خدا، حفظ سـعادت دنيايي او و 
بقيه چيزهايي که براي يک ملت مهم اسـت، رعايت شـده باشـد، واقعـاً آن روز و آن 
لحظه، براي آن ملت عيد است. در اسلام، اين قضيه اتفاق افتاد. روز عيد غدير، ولايت 
اسـلامي ـ يعني رشحه)قطره( و پرتوي از ولايت خدا در ميان مردم ـ تجسم پيدا کرد 
و اين چنين بود که دين کامل شـد. بدون تعيين و تبيين اين مسـئله، دين واقعاً ناقص 
مي ماند و به  همين خاطر بود که نعمت اسلام بر مردم تمام شد. مسئلة ولايت در اسلام، 

اين طور مسئله اي است.1369/4/20
)3( غدير، راه  حل مشـکلات کشورهاي اسلامي: همين مسئله غدير هم مى تواند 
مايه وحدت باشد؛ همچنان که مرحوم آيت الله شهيد مطهرى مقاله اى با عنوان »الغدير و 
وحدت اسلامى« دارد. او کتاب الغدير را ـ که درباره مسائل مربوط به غدير است ـ يکى 
از محورهاى وحدت اسـلامى مى داند؛ که درست هم هست. ممکن است به نظر عجيب 
بيايد، اما واقعيت مطلب همين است. در خودِ مسئله غدير، غير از جنبه اى که شيعه آن 
را به عنوان اعتقاد قبول کرده اسـت ـ يعنى حکومت منصوب اميرالمؤمنين)ع( ازطرف 
پيامبر که در حديث غدير آشکار است ـ اصل مسئله ولايت هم مطرح شده است. اين 
ديگر شيعه و سنّى ندارد. اگر امروز مسلمانان جهان و ملت هاى کشورهاى اسلامى، شعار 
ولايت اسلامى سر دهند، بسيارى از راه هاى نرفته و گره هاى ناگشوده امت اسلامى باز 

خواهد شد و مشکلات کشورهاى اسلامى به حل نزديک خواهد گشت.
مسئله حکومت و نظام سياسى و حاکميت سياسى، يکى از دشوارترين مسائل براى 
کشورهاست. بعضى کشورها دچار استبداد و ديکتاتورى اند؛ بعضى دچار حکومت هاى 
فاسدند؛ بعضى دچار حکومت هاى ضعيفند؛ بعضى دچار حکومت هاى دست نشانده اند. 
اگر حکومت اسلامىِ به معناى حقيقي، يعنى همان ولايت، به عنوان شعار براى مسلمانان 
مطرح شود، علاج ضعف را هم مى کند؛ علاج اقتصاد را هم مى کند؛ علاج دست نشاندگى 
را هم مى کند؛ علاج ديکتاتورى را هم مى کند. بنابراين، پرچم ولايت، يک پرچم اسلامى 

است.79/10/6

درمکتب امام

خارج از دستور

ما مى خواهيم كه جوانان ما، جوانان مسللتقل باشللند و خودشان 
را ببينند.

احتياجات خودشان را ببينند )و برطرف كنند(.
- شرقى نباشند

- غربى نباشند.                    آئين انقلاب اسلامى - ص248

ما مى خواهيم جوانان مستقل باشند

طرح »افزايش اختيارات 
رئيس قوه قضائيه« در مجلس

عضو كميسيون حقوقى قضايى مجلس اعام كرد 
طرح افزايش اختيارات رئيس قوه قضائيه آماده قرائت 
است و طى هفته آينده گزارش آن در صحن مجلس 

قرار خواهد گرفت.
»محمدعلى اسللفنانى« با اشاره به طرح افزايش 
اختيارات رئيس قللوه قضائيه در مجلس گفت: اين 
طرح در قالب يك ماده واحده است كه در كميسيون 
بلله تصويللب رسلليده و در حال حاضللر در صحن 
 مجلس شللوراى اسللامى و در نوبت گزارش است. 
وى اداملله داد: ايللن افزايش اختيللارات به صورتى 
اسللت كه، رئيس قوه قضائيه بتواند لوايح قضايى را 
 كه دولت اسللتنطاق مى كند، بلله مجلس ارائه كند. 
عضو كميسيون حقوقى قضايى مجلس، در گفت وگو 
با باشللگاه خبرنگاران خاطرنشان كرد: طرح افزايش 
اختيارات رئيس قوه قضائيه آماده قرائت است و طى هفته 
 آينده گزارش آن در صحن مجلس قرار خواهد گرفت.
گفتنى است، براساس طرح افزايش اختيارات رئيس 
قوه قضائيه چنانچه لوايح ارسالى قوه قضائيه به دولت 
تا مدت شش ماه به مجلس تسليم نشود، قوه قضائيه 
مجاز خواهد شد لايحه مذكور را مستقيما به مجلس 

شوراى اسامى ارسال كند.

»توفيقى« نقش جاده صاف کن را
 به خوبى ايفا کرد

عضو كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس در 
واكنش به عدم معرفى جعفر توفيقى به عنوان وزير 
پيشنهادى علوم تاكيد كرد: توفيقى جاده صاف كن 

بود و به خوبى نيز اين نقش را ايفا كرد.
عبدالوحيللد فياضللى نماينللده مللردم نور و 
محمودآباد در مجلس با اشللاره به معرفى 3 وزير 
باقيمانده دولت  به مجلس شوراى اسامى يادآور 
شللد: كميسلليون آموزش با آقاى فانى جلسه اى 
داشللت كه طللى آن مباحث نماينللدگان با وزير 
پيشنهادى آموزش و پرورش در ميان گذاشته شد.
وى  در گفت وگو با فارس اضافه كرد: اعضاى 
كميسلليون آموزش روز سه شللنبه نيللز با آقاى 
فرجى دانا وزير پيشللنهادى علوم جلسه خواهند 

داشت.
عضو كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس 
شللوراى اسللامى در واكنللش به عللدم معرفى 
جعفر توفيقللى بلله عنللوان وزيللر پيشللنهادى 
علللوم گفللت: همانطللور كه پيللش از اين گفته 
شللد آقللاى توفيقللى جللاده صاف كللن بودند و 
بلله خوبى نيللز ايللن نقللش را ايفللا كردند كه 
 البتلله اين موضللوع زرنگى آقللاى روحانى بود.

بخش ششم

کارکرد غدیر برای غیر شیعیان

عضو هيئت رئيسـه مجلـس اعلام کرد 
فرجى دانـا، فانى و صالحى اميرى به عنوان 
وزراى پيشنهادى 3 وزارتخانه باقى مانده از 
سوى رئيس جمهور به مجلس معرفى شدند.
حجت الاسام حسين سبحانى نيا عضو هيئت 
رئيسلله مجلس با بيان اينكه رضللا فرجى دانا به 
عنوان وزير پيشللنهادى علوم به مجلس معرفى 
شده است، گفت: رضا صالحى اميرى و على اصغر 
فانى نيللز براى تصللدى وزارتخانه هاى ورزش و 

جوانللان و آموزش و پللرورش به مجلس معرفى 
شدند.

وى افزود: در جلسه علنى روز يكشنبه مجلس 
شوراى اسامى نامه معرفى وزراى پيشنهادى از 

سوى هيئت رئيسه اعام وصول شد.
عضللو هيئت رئيسلله مجلللس در گفت وگو 
باتسنيم تصريح كرد: با توجه به اينكه نامه معرفى 
وزرا اعام وصول شللد، هفته آينده جلسلله راى 

اعتماد به وزراى پيشنهادى برگزار خواهد شد.

3 وزیر باقیمانده کابینه یازدهم به مجلس معرفي شدند

در جلسـه روز گذشـته خانـه ملـت، على 
لاريجانـى و نمايندگان مجلـس عليه آمريکا و 
مواضع اين کشور سخنرانى کردند و شعار مرگ 

بر آمريکا نيز در صحن مجلس طنين انداز شد.
در ابتدا جلسه علنى روز يكشنبه خانه ملت، على 
لاريجانللى رئيس قوه مقننه در نطق پيش از دسللتور 
خود اظهار داشت: در مباحث ديپلماتيك مخصوصاً در 
موضوعات هسته اى بارها شنيده ايد كه مى گويند بايد 
مذاكرات به اعتمادسازى منجر شود. چون اعتماد بين 
طرفين وجود ندارد؛ جهان امروز در صحنه بين الملل 
بدون ترديد دچار انواع بى عدالتى ها اسللت كه نمونه 
كوچك آن را در رفتار دوگانه قدرتمندان در مسللئله 

هسته اى مشاهده مى كنيم. 
وى افزود: قلمروى تعامل ديپلماتيك غيرعادلانه  
اسللت و جاى اعتماد كردن نيسللت؛ اعتمللاد به اين 
قدرت ها در فضاى فعلى غيرعقانى است، چون بارها 

نتيجه قول هاى دروغين آنها ديده شد.
رييس مجلللس با بيان اينكه ايللران عضو آژانس 
است و NPT را پذيرفته، تاكيد كرد:  NPT مقررات 
بين المللى براى همه كشورها در مسئله هسته اى است، 
لذا بنا نيسللت براى ايران مقررات خاصى تدوين شود 
و رعايت اين ضوابط مى تواند معيار گفت وگوها باشد.

ايللن شللرايط   لاريجانللى خاطرنشللان كللرد: در 
مذاكره كننللدگان ايرانى بايد توجه تام داشللته باشللند و 
مجلس هم چنانچه احسللاس كنللد، طرف هاى قدرتمند 
رفتارهاى دوگانه و غيرموجهى دارند در زمينه حجم و تنوع 
فعاليت هاى هسته اى مقررات لازم را مصوب خواهد كرد.
در ادامه لاريجانى تصريح كرد: در دوره اصاحات 
و دوم خللرداد عده اى تاش كردنللد با ارائه ناقصى از 
تفكر مللدرن ميدان را براى تاخت و تاز به ارزش هاى 
اسللامى و انقابى باز كنند و گاه با تمسخر مقدسات 
انقابى در رسللانه ها مطالبى را درج كند و همين امر 

موجب درگيرى ها و سايش نيروها شد. 
وى به موضوع حجاب اشللاره و اظهار كرد: ما نياز 
به انقاب رنگ ها در حجاب نداريم؛ هميشلله در اكثر 
روستاها زنان با لباس هاى رنگى حجاب داشته و دارند و 
كسى ايرادى هم نگرفته است و اين امور جنبه عرفى و 
تناسب با محل دارد و اصل با پوشيدگى و عفاف است. 
امروز اگر نياز به انقابى باشللد، به جاى انقاب رنگ ها 
نياز به انقاب جهت بهبود معيشللت مردم داريم؛ به 
انقللاب اراده ها و انگيزه ها در تحقق اسللام و صيانت 
از دين و ميراث امام)ره( و شهدا و عزت مندى داريم.

رئيس مجلس افزود: ممكن اسللت كه در جامعه 
عده اى »شل دين« باشند اما شل دينى هنر نيست كه 
به آن افتخار شود و آن را ترويج كنند، آن هم كسانى 
كه از بيوت صالحه انقاب هستند. تربيت انسان هاى 
مسلكى و مؤمن و انقابى هنر است كه بايد مورد توجه 

صاحب نظران و رسانه ها قرار گيرد.
لاريجانى گفت: در روزهاى پيش نقلى شد كه طى 
نامه اى به امام)ره( چندين مطلب از  جمله مطالبى راجع 
به آمريكا ذكر شده بود و امام نيز در اين موضوع اقدامى 
نكردند، اما سللؤال اين است: طرح اين گونه مسائل در 
رسانه ها آن هم موضوعى كه مربوط به سال هاى پيش 
اسللت و رهبرى زمان نيز در مورد آن تصميم خود را 
گرفته بود، چه خاصيتى دارد؟ آيا در شللرايطى كه ما 
با صحنه بين الملل داريم، طرح اين مسائل كه موجب 
كشمكش درونى كشور و سايش نيروها مى شود، چيزى 

جز ضرر براى آن قابل تصور است؟
وى ادامه داد: آيا اين معناى غلط را به ديگران القا 
نمى كند كه نوعى دل دادگى و ذوق زدگى براى كار با 
آمريكا و غرب در نهان سياست ورزان و جريان رسانه اى 
كشور مطرح است و اين تلقى غلط مايع گران فروشى در 

مذاكرات و بى عزتى در صحنه جهانى نيست؟

رئيللس مجلس تأكيد كرد: بنده اين گونه اقدامات 
را عقاً به ضرر منافع ملى كشور مى دانم و از رسانه ها، 
صاحبان تريبون و صاحب نظران مى خواهم در شرايط 
حسللاس كنونى كه در كللوران مذاكرات حساسللى 
هسللتيم، در طرح مسللائل همه جوانب را بسنجند و 
هزينه كشور چه در بعد خارجى و چه اختاف افكنى 

داخلى را افزايش ندهند و تاش كنند كه همه اراده ها 
به سللوى بالا بردن توان اقتصادى كشور و رونق توليد 
و كارآفرينى معطوف شود كه متأسفانه چنين نيست.

شرايط واگذارى سازمان  شهرک هاى 
صنعتى ايران مشخص شد

نمايندگان مجلس شوراى اسامى در ادامه جلسه 

علنى روز يكشللنبه پارلمان گزارش كميسلليون ويژه 
حمايت از توليد ملى و نظارت بر اجراى سياست هاى 
اصل ۴۴ قانون اساسللى به مجلس در مورد طرح يك 
فوريتى اصاح تبصره 5 بند الف ماده 3 قانون اصاح 
قانون اجراى سياست هاى كلى اصل ۴۴ قانون اساسى 

را مورد بررسى و تصويب قرار دادند.
مجلس با تصويب ماده واحده اين طرح مقرر كرد 
كه تبصره 5 بند الف ماده 3 قانون اجراى سياست هاى 
كلى اصل ۴۴ قانون اساسى مصوب 25 خرداد 13۸۷ 

اصاح شود.
براساس مصوبه مجلس واگذارى شهرك ها و نواحى 
صنعتى به مالكان واحدهاى مسللتقر در آنها كماكان 
بللر طبق قانون نحللوه واگذارى مالكيللت و اداره امور 
شللهرك هاى صنعتى مصوب 31 ارديبهشللت 13۸۷ 
انجام مى پذيرد و وزارت صنعت، معدن و تجارت مكلف 
اسللت تا پايان برنامه 5 ساله پنجم توسعه جمهورى 
اسامى ايران نسللبت به اجراى كامل قانون و انتقال 
مديريت به شركت هاى خدماتى مذكور در قانون فوق 

اقدام نمايد.
در ادامه ايللرج نديمى نماينده مردم لاهيجان در 
مجلس، حجت الاسللام سلليد ناصر موسوى لارگارنى 
نماينده مردم فاورجان در مجلس، غام محمد زارعى 
نماينده مردم بوير احمد در مجلس، حجت الاسام سيد 
محمود نبويان نماينده مردم تهران در مجلس و مهدى 
كوچك زاده نماينده مردم تهران در مجلس به عنوان 

ناطقان ميان دستور سخنرانى كردند.
حجت الاسللام سلليد محمللود نبويللان نماينده 
مردم تهللران در مجلس در نطق ميان دسللتور خود 
اظهار داشللت: آمريكا راس مستكبران جهان به قول 
امام خمينى)ره( شلليطان بزرگ و ام الفساد است و به 
هيچ وجلله نمى توان به آن اعتمللاد كرد. ظلم هاى اين 
كشور قبل و بعد از انقاب در مورد ملت ايران فراموش  
شللدنى نيست، لذا مردم با تبعيت از قرآن كريم شعار 
»مرگ بر آمريكا« را شللعار اصلى خود مى دانند و در 
13 آبان امسللال پرشورتر از گذشته پاسخ مناسبى به 

آمريكا خواهد داد.
مخالفت با يک فوريت 

طرح آموز ش هاى فنى و حرفه اى
در اداملله نمايندگان مجلس طللرح يك فوريتى 
آموز ش هاى فنى و حرفه اى را مورد بررسى قرار دادند 
و با ۸6 راى موافق، ۴6 راى مخالف و 2 راى ممتنع از 
مجموعه 223 نماينده حاضر در صحن علنى مجلس 
مخالفت خود را با يك فوريت اين طرح اعام كردند.

همچنين حجت الاسام حسين سبحانى نيا عضو 
هيئت رئيسه مجلس پيش از پايان جلسه علنى اعام 
كللرد كه طرح اصاح موادى از قانون آئين نامه داخلى 
مجلس و طللرح اصاح قانون برناملله و بودجه اعام 

وصول شد.
پيش از پايان جلسه روز يكشنبه خانه ملت، ابتدا 
تذكرات شفاهى 5 تن از وكاى ملت در صحن علنى 
قرائت شد و در ادامه ضرغام صادقى عضو هيئت رئيسه 

مجلس تذكرات كتبى نمايندگان را قرائت كرد.
در همين رابطه، نللادر قاضى پور نماينده اروميه 
در مجلس در تذكر شللفاهى به رئيس جمهور اظهار 
داشت: ما ياوران ولايت و محرم اسرار نظام هستيم و 
آن طرفى ها جاسوسان رژيم غاصب هستند لذا اجازه 
دهيد جلسلله غيرعلنى تشكيل شللود و از مذاكرات 
ژنو كه چيزى نصيب ملت ايران نشللده اسللت به ما 

خبرى دهيد.
حجت الاسام محمد حسن ابوترابى فرد نايب رئيس 
مجلس شوراى اسامى زنگ پايان جلسه روز گذشته 
را به صدا در آورد و زمان جلسه بعدى را سه شنبه 3۰ 
مهرماه ساعت ۸ صبح با دستور كار هفتگى اعام كرد.

شعار »مرگ بر آمريکا« در خانه ملت طنين انداز شد

انتقاد لاریجانی
از مواضع اخیر هاشمی رفسنجانی

آيت الله نورى همدانى:
برخی به دنبال تغییر ادبیات امام هستند

حضرت آيت الله نـورى همدانى با بيان اين که برخى ها به دنبال 
تغيير ادبيات رايج امام هسـتند گفتند: امام، ادبياتى داشتند که در 
کارهـا خيلى موثر بوده اسـت، برخى ها مى خواهند ايـن ادبيات را 

دوباره عوض کنند.
به گزارش خبرگزارى حوزه، ايشان در ديدار معاون فرهنگى هنرى دفتر 
تبليغات اسللامى حوزه علميه قم با بيان اين كه برخى ها ادبيات رايج امام 
راحل را مى خواهند تغيير دهند، افزودند: امام رضوان الله عليه، ادبياتى داشتند 
و همان ادبيات در كار خيلى موثر بود، قبل از امام)ره(، واژه مستكبران را به 
جاى ابرقدرت اسللتفاده مى كردند، برخى ها مى خواهند اين ادبيات را دوباره 
عوض كنند. اين مرجع تقليد بيان داشتند: امام راحل واژه هاى مستكبران، 
اسللام آمريكايى و مسللتضعفان را در ادبيات خود به كار مى بردند كه بايد 
ادبيات امام در همايش ها بيان شود زيرا اثرگذار است. اين مرجع تقليد گفتند: 
اسام آمريكايى، اسامى است كه عربستان و آمريكا مى پسندند؛ ما بايد سعى 
كنيم ادبيات انقابى كه همان اسام ناب محمدى)ص( است را حفظ كنيم.

مادر شهيدان شاه آبادى:
هاشمی پدر یک شهید بود، نمی گفت 

مرگ بر آمریکا را حذف کنیم
زهرا همايونى با بيان اينکه تا نفس داريم شعار مرگ بر آمريکا سر 
خواهيم داد، گفت: اگر آقاى رفسنجانى يک شهيد در دفاع مقدس 
مـى داد و آمريکايى ها قاتل فرزندش مى شـدند، نمى گفت مرگ بر 

آمريکا را حذف کنيم.
زهرا همايونى مادر شهيدان شاه آبادى در گفت  وگو با فارس با بيان اينكه 
توهين نعيمه اشراقى به حضرت امام غيرقابل قبول است، گفت: انديشه امام 
خمينى با توهين از بين رفتنى نيست چون خداى خمينى حى و حاضر است.
وى با بيان اينكه توهين به خانواده شللهدا، توهين به ارزش هاى انقاب 
اسللامى اسللت، تصريح كرد: هتاكان به امام و تحريف كنندگان بيانات آن 
حضرت بدانند كه خانواده شهدا نه حرف امام خود را بد تحويل مى گيرند و 

نه بد تحويل مى دهند.
مادر شهيدان شللاه آبادى با بيان اينكه برخى مى خواهند باورهاى غلط 
خود را به نقل از حضرت امام به خورد مردم بدهند، افزود: برخى مى خواهند 
با تبليغات غلط و دروغين، امام و خانواده شهدا را تخريب كنند و همانگونه 
مى گفتنللد مگللر على نماز مى خواند بگويند مگر امام موافق شللعار مرگ بر 

آمريكا بود.
مادر شللهيدان شللاه آبادى با بيان اينكه نوه امام بودن دليل صحت نقل 
قول از حضرت امام نمى شللود، گفت: مگر حضرت نوح پيامبر خدا نبود؟ آيا 

فرزندش در مسير انبيايى الهى بود؟
مادر شللهيدان شللاه آبادى با بيان اينكه موسسلله حفظ و نشر آثار امام 
خمينى نبايد در مقابل تحريف بيانات امام سكوت كند، گفت: با كسانى كه 
حرف امام را تحريف مى كنند طورى بايد برخورد شود كه آنها ارشاد شوند.

وى با اشللاره به نقل قول هاشللمى از حضرت امللام مبنى بر اينكه امام 
موافق حذف شعار مرگ بر آمريكا بود، گفت: آقاى هاشمى اگر فقط پدر يك 
شهيد بود، نمى گفت شعار مرگ بر آمريكا بايد حذف شود. ما تا نفس داريم 
مرگ بر آمريكا خواهيم گفت چون اين شعار شهدا و امام شهدا بوده است. 
وى با بيان اينكه آمريكايى ها را قاتل فرزندان خود مى داند، افزود: آمريكا 
خائن كل عالم است. خب براى هاشمى رفسنجانى چه فرق مى كند كه مرگ 

بر آمريكا بگوييم يا نه.
درخواست جمعى از زنان فعال اجتماعى

موسسه نشر آثار امام)ره(
 به مراجع ذیصلاح منتقل شود

جمعى از زنان فعال عرصه هاى اجتماعى و سازمان هاى غيردولتى 
زنان در خصوص انتقال موسسه تنظيم و نشر آثار امام خمينى)ره( به 

مراجع ذى صلاح بيانيه اى صادر کردند.
جمعى از زنان فعال عرصه هاى اجتماعى و سازمان هاى غيردولتى زنان در 
خصوص انتقال موسسه تنظيم و نشر آثار امام خمينى)ره( بيانيه اى صادر كردند.

به گزارش فارس، متن اين بيانيه بدين شرح است:
سللال ها است كه موسسه تنظيم و نشر آثار امام)ره( در قبال تحريف ها 
و توهين ها نسللبت به سللاحت بنيان گذار جمهورى اسامى كه سرآمد قرن 
و يكه دوران بوده و منشللأ تحولات عظيم در جهان معاصر شللده اند سكوت 
معنادار اختيار مى كند، از زمان فتنه ۸۸ زمانى كه سران فتنه، اهانت كنندگان 
به عكس امام)ره( را ترغيب و تشويق كردند، تاكنون وابستگان ژنتيكى امام 

همچنان بر اين طبل مى كوبند باز هم سكوت؟
موسسه نشر آثار امام)ره( تا كجا اين راه را ادامه خواهد داد؟ البته كاما 
روشللن و واضح اسللت كه ميان انتصاب خانوادگى و راه و انديشلله بلند امام 
راحل فاصله اى از زمين تا آسللمان است اما اين موسسه به دلايل جناحى و 
سليقه اى تاكنون رسالت خود را به انجام نرسانده است لذا مصرانه از مسئولين 
مى خواهيم كه در جهت انتقال اين موسسه به مراجع ذيصاح ديگر و فرادولتى 
انتقال يابد تا قرن ها چراغ فروزان انديشه هاى امام)ره( باقى مانده و از تفكرات 

و انديشه هاى نابش به شايستگى صيانت گردد.
بیانیه 24 تشکل شاهد 

در محکومیت توهین به ارکان نظام
کانون همبسـتگى فرزندان شاهد به نمايندگى از 24 تشکل 
شـاهد با محکوم کردن توهين به سه رکن نظام بيانيه اى را صادر 

کردند.
در اين بيانيه با اشاره به اينكه ما فرزندان شهدا خاطرات پدرهامان هنوز 
از ياد نرفته اسللت و گريه هاى آرام مادرانمان را در فراق پدر در سللالهاى پر 
از خون و خاطره دفاع مقدس در پيش چشم داريم آمده است؛ سالهايى كه 
براى هزاران خانواده شهيد و جانباز و ايثارگر سند استقامت است و بى شك 
ورق افتخار، در آن سالهاى پر از حماسه و شكوه در فراق پدرانمان، مادران 
صبورمان آلام روحمان را به وجود پيرى التيام مى بخشيدند كه قلب همه بود 
و گرماى وجودش  اشعه اى از وجود حضرت صاحب الامر)عج( سيدى از تبار 
سيدالشهداء كه اشارتش فوج پير و جوان را به مصاف ظلمت گسيل مى كرد؛ 
امام شهدا قائمه وجودى و عشق روحانى همه ايران و بالاخص خانواده هاى 
ايثارگران بود؛ بى ترديد پدر شهيد و ايثارگر، مادر مقاوم و صبور و امام امين 
و اميد ملت، سلله ركن ركين زندگى ما بودند و پر واضح كه ما را به اين هر 

سه، غيرتى است مقدس.
در ادامه اين بيانيه كانون همبستگى فرزندان شاهد به نمايندگى از 2۴ 
تشكل شاهد عضو، توهين به هر يك از اين سه ركن را جفايى نابخشودنى به 
زرين ترين برگ تاريخ اين مرز و بوم دانستند. در پايان اين بيانيه آمده است؛ 
ما نسللبت به آنچه اين روزها بر سللر زبانها افتاده سخت اندوهناكيم و نگران 
و اميد آن داريم كه چنانچه عنوان گرديد سوء نيتى از سوى بدخواهان اين 
ملت باشد و نه خداى ناخواسته عمد و عنادى از عضوى منسوب به خاندان 
آن مراد سفر كرده. به هر روى از آنجا كه اساساً شبكه هاى اجتماعى مرسوم 
را مهره هاى شطرنج دنياى سلطه مى دانيم و مصداق آيه شريفه »ان جاءكم 
فاسق بنبأ فتبينوا...« با دلى شكسته از خانواده هاى شهدا دعوت مى كنيم كه 
با سللعه صدر با اين مسئله برخورد كرده تا خداى ناكرده ناخواسته در نقشه 

دشمن بازى نكنند كه تفرقه و اختاف ارمغانى شيرين براى دشمن است.
از بيللت مكرم حضرت امللام )ره( نيز خواهانيم كه حرمت آن محبوب و 
مراد را چنانكه بايد حفظ نمايند و خواسته و يا ناخواسته موجب خشنودى 

دشمنان امام و شهدا نگردند.

جلسـه روز سه شـنبه ظريف با اعضاى کميسـيون 
امنيت ملى مجلس به دليل تشديد  کمردرد وى، لغو شد.

بلله گزارش خبرگزارى مهر، در حالى كه قرار بود وزيرامور 
خارجه فردا براى پاسللخ به سوال نمايندگان مجلس پيرامون 
مذاكرات ژنو، در جلسلله كميسيون امنيت ملى حاضر شود، به 
دليل تشللديد كمردرد وى، اين برنامه لغو و به زمان نامعلومى 

موكول شد!
همچنين كريمى قدوسى درخصوص ۴ سوالى كه قرار است 
با حضور در كميسلليون امنيت ملى از محمدجواد ظريف وزير 
امور خارجه كشللورمان طرح كند، گفت: سوال اول درخصوص 
ديدگاه و نظر وزير خارجه روى مسئله تعليق غنى سازى است؛ 
كه ببينيم ديدگاه ايشان چيست زيرا تحليلى از وى شنيده ايم 

كه جاى نگرانى دارد.
وى افللزود: وى تقريبا با ادبيات جديللدى نوعى از تعليق 
را مطللرح مى كنند كه تعدد سللانتريفيوژها محدود مى شللود، 
غنى سللازى 2۰ درصد به 5درصد و 5 درصد باز هم محدودتر 
مى شود و پذيرش پروتكل الحاقى از ديگر موضوعاتى است كه 

در تحليل هاى وى شنيده ايم.
اين نماينده گفت: ظريف معتقد است كه بايد افكارعمومى 
بداند كه غرب به سللادگى امتياز نمى دهد و اينكه طورى قدم 
برداريم كه توجيه شللده و تحريم ها را بردارد، اين يك ديدگاه 
بسلليار ضعيفى است. عضو كميسلليون امنيت ملى و سياست 
خارجى مجلس با اشاره به سوال دوم خود از وزير امور خارجه 
ادامه داد: يكى ديگر از سللوالات من مسئله هولوكاست است، 
آقاى ظريف چندبار در مصاحبه هاى خود و نيز در مطالبى كه در 
فيس بوك خود گذاشته و همچنين در مصاحبه اى در نيويورك 
به گونه اى صحبت كرده كه مى توان گفت به نوعى نظر رهبرى 
درباره هولوكاست كه در سايت ايشان وجود دارد را نفى مى كند.

نماينده مردم مشللهد خاطر نشللان كرد: سوال ديگر من 
درباره ديدار با جان كرى اسللت كلله از مصاديق كارهاى نابجا 

مطرح شده است.
كريمى قدوسللى گفت: مذاكره تلفنى روحانى و اوباما كه 
به سللفارش توصيه و اقدامات ظريف انجام شده است از ديگر 

سوالاتى است كه از وزيرامور خارجه خواهم داشت.
اين نماينده مجلس با تاكيد بر اينكه عمده سوالات درباره 
سللفر نيويورك است كه طبق مستندات و قول هاى خود آقاى 
ظريف مطرح كردم، گفت: اين مسائل مورد نگرانى مردم است، 
معتقد هسللتيم هرچلله قدر مردم دقيق تر در جريان مسللائل 
سرنوشللت سللاز قرار گيرند نقش آنها در حفظ دستاوردهاى 
دانشمندان استقال علمى اقتصادى و سياسى موثرتر مى شود.

كريمى قدوسى خاطر نشان كرد: مردم هم از ما مى خواهند 
كه مراقب حقوقشان باشيم.

ظریف به خاطر کمردرد به مجلس نمی رود

عضو تيم مذاکره کننده هسـته اى ايـران با 1+5 در 
کميسيون امنيت ملى مجلس با تأکيد بر اينکه آنچه در 
ژنو روى ميز گذاشتيم، خط قرمز نيست، گفت: پروتکل 
الحاقـى مسـير خاص خـودش را دارد و آن مسـير هم 

»مجلس« است.
سلليد حسللين نقوى نماينللده مردم وراميللن در مجلس 
شللوراى اسللامى در جمللع خبرنللگاران به ارائه گزارشللى از 
جلسلله روز يكشنبه كميسيون امنيت ملى و سياست خارجى 
پرداخت و اظهار داشت: عراقچى و تخت روانچى از اعضاى تيم 
مذاكره كننده هسته اى جمهورى اسامى با 1+5 در ژنو ميهمان 

كميسيون بودند.
وى افللزود: در اين جلسلله كلله برخى نماينللدگان ديگر 
كميسيون ها نيز حضور داشللتند، بحث مفصلى درباره رعايت 
طبقه بندى اخبار، گزارشللات و مطالبى كه در كميسيون بيان 

مى شود، انجام شد.
نقوى ادامه داد: همچنين در اين جلسه، بر لزوم اطاع رسانى 
دقيق درباره مذاكرات و گفت وگوهاى ژنو به نمايندگان مجلس و 

اعضاى كميسيون تأكيد شد.
سخنگوى كميسيون امنيت ملى و سياست خارجى مجلس 
در ادامه يادآور شد: در اين ارتباط آقايان كريمى قدوسى، كوثرى، 
سللنايى، جهانگيرزاده، كامران، جوكار، شوهانى و بخشايش از 
كميسيون و قشقاوى از وزارت خارجه اظهارنظر كردند و نهايتاً 
جمع بندى شد كه اخبار و گزارش كميسيون به صورت مكتوب 

از سوى سخنگوى كميسيون ارائه شود.
وى در ادامه تاكيد كرد: عراقچى در اين جلسلله گفت كه 
آنچه در ژنو اتفاق افتاد، اين بود كه براى اولين بار در مذاكرات، 
مسير دو طرف مذاكره يكى شد و اين جمهورى اسامى ايران 
بود كه با ارائه پيشللنهاد خود، مسير را تعيين كرد. چهارچوب 
طرح ما هم اين بود كه تعريف كردن گام اول كافى نيست، بلكه 
بايد گام به گام تا رسيدن به نتيجه نهايى مشخص شود يعنى 
بايد هدف مشترك ابتدا تعريف و بعد مراحل بعدى تبيين شوند.

نقوى خاطرنشللان كرد: عراقچى همچنين تأكيد كرد كه 
هدف تعريف شللده اين اسللت كه ما حقوق هسللته اى خود را 
حفظ كنيم، هم غنى سللازى و هللم بهره بردارى،. طرف مقابل 
هللم اطمينان پيللدا كند كه بهره بردارى ما صلح آميز اسللت و 
تحريم ها هم كاماً برداشللته شده باشد، اين هدف است و هنر 
تيم مذاكره كننده اين بود كه توانست در اين دور از مذاكرات، 
مسير، هدف و گام هاى هر مرحله را مورد مذاكره قرار دهد، اما 
در اين موضع كه هدف مشترك چه باشد، گام هاى هر مرحله 
چه باشد و چگونه به هدف برسيم، اختاف نظرات شديد بود و 
نيازمند مذاكرات هستيم و بايد گفت وگوهاى زيادى انجام شود.
وى تصريح كرد: عضو ارشللد تيم مذاكره كننده هسته اى 
در اين نشسللت عنوان كرد كه جمهورى اسامى ايران در ژنو 
هيچ گونه تعهدى نداده اسللت بلكه موضوع مهم اين است كه 
آنچه ما روى ميز گذاشته ايم، خط قرمز نظام نيست، ما هرگز 

در مورد خط قرمزهاى نظام مذاكره نمى كنيم.
به گزارش فارس، سخنگوى كميسيون امنيت ملى مجلس 
متذكر شللد: پللس از توضيحات آقاى عراقچللى، بنده و آقايان 
آصفرى، اسماعيلى، كريمى قدوسى، آقامحمدى، نبويان،  فتح الله 
حسينى، كوثرى، كوچك زاده، كامران، بذرپاش، شوهانى، رسايى، 

بخشايش و جعفرى اظهارنظر كردند.
وى خاطرنشللان كللرد: در ادامه عراقچللى گفت كه تيم 
مذاكره كننده تأكيد داشللت موضع نمايندگان مجلس درباره 
حقوق مسلللم ملت و كشور را مى سللتايد و خود را متعهد به 
حفظ آن حقوق مى داند؛ آنچه كه به عنوان جزئيات مذاكرات 
در فضاى رسللانه اى مطرح شللده، از سايت هاى صهيونيستى 
برخاسللته و به هيچ عنوان صحت ندارد، ما هنوز وارد تعيين 
محتواى گام ها نشللده ايم، پروتكل الحاقى هم مسللير خاص 
خودش را دارد و آن مسللير هم مجلس شوراى اسامى است. 
موضع مذاكراتى ما قوى است و در شرايط بدى نيستم و آنچه  
بدسللت آورده ايم، محصول مقاومللت ملت بزرگ ايران و نظام 

جمهورى اسامى است.

اين نماينده مجلس يادآور شللد: به معاون پارلمانى وزارت 
امور خارجه هم توصيه كردم كه آقاى ظريف حتما در جلسلله 
سه شنبه كميسيون امنيت ملى حاضر شود زيرا نمايندگان ديگر 
هم سوالاتى دارند كه ان شاءالله آقاى ظريف فعال شركت كرده 

و به آنها پاسخگو باشد.
نماينده مردم مشللهد همچنين با اشللاره به جلسه قبلى 
اعضاى اين كميسيون با وزيرامور خارجه عنوان كرد: يكى ديگر 

از سللوالات هم درباره نفى جلسه قبلى در كميسيون است كه 
آقاى ظريف به صراحت دو مصداق كار نابجا را مطرح كردند و 

فايل صوتى آن موجود است.
عضو كميسلليون امنيت ملى و سياسللت خارجى مجلس 
بللا تاكيد بر اينكه ما در كميسلليون فايل را دوبللاره  بازخوانى 
مى كنيم، تصريح كرد: قصدمان اين است كه فايل پخش شود 
زيرا درخواست آقاى ظريف اين بوده كه فايل من را پخش كنيد.

نماينده مردم مشللهد در مجلس درخصللوص تاكيد تيم 
ديپلماسى كشورمان بر محرمانه بودن محتواى مذاكرات تاكيد 
كرد: در سللاختار نظام مسئله محرمانه بودن را در جايى قبول 
داريم كه دو طرف جريان حق باشند كه بحث مهمى را مطرح 
كرده و بناست اين بحث محرمانه بماند؛ اميرالمومنين مى فرمايند 
آنچه لازم بوده شللما مردم بدانيد به شللما منتقل كردم فقط 
چيزى كه دشمن نبايد بداند و اگر بداند به شما ضربه مى زند 
را به شللما نگفتم. وى ادامه داد: شللما تمام موضوعات ما را با 
آمريكايى ها، اروپايى ها و اسرائيل به طور مستقيم مى گوييد و 
بعد اعام مى كنيد كه مردم و كميسلليون امنيت ملى نامحرم 

است، اين منطق درستى نيست.
اين نماينده مجلس با اشللاره به اينكه نيازى به طرح اين 
مسئله از طرف آقاى ظريف نبود، خاطر نشان كرد: در مذاكرات 
قبلى هم بخشللى از مسللائل منتقل مى شللد و بخشى منتقل 
نمى شللد، اما رفتار و برخورد آقاى ظريف در عالم ديپلماسى و 
مذاكره جاى خدشه جدى دارد كه يكى از سوالات نمايندگان 
از وى در همين زمينه اسللت كه اين سللوال امروز به امضاى 

نمايندگان رسيد.
كريمى قدوسللى همچنين درباره اينكه وزير امور خارجه  
عنللوان كرده كلله از اين به بعد مسللائل محرمانلله را در بين 
نمايندگان مطرح نمى كند، گفت: اين امر قانون اسللت و آقاى 
ظريف بايد پاسخگو باشد. شايد وى هنوز در جريان اين قانون 
نيست چون خود اعام كرده كه بزرگ شده آمريكا هستم و مدت 
زيادى در آنجا بوده و در جريان اين مسائل نيستم، اما اين امر 
حق مجلس اسللت. وى افزود: روز اولى كه ظريف براى دفاع از 
برنامه هاى خود به كميسيون امنيت ملى آمد، در حاليكه هنوز 
راى اعتماد نداشت، بنده با او خصوصى صحبت كردم و گفتم 
كه مجلس جدى اسللت، سوال مى كند، بايد آمادگى داشته و 

حوصله و صبر به خرج دهيد.
نماينده مشهد در مجلس با تاكيد بر اينكه در اختيار خود 
آقاى ظريف نيست كه صحبت نكند، ادامه داد: مجلس شوراى 
اسللامى يك روز سللوال مى كند و ممكن اسللت فردا روزى با 
اسللتيضاح او را به مجلس بكشللاند بنابراين نبايد در پاسخ به 
سوالات حاشيه برود، ما خودمان برداشت درستى داريم كه چه 
چيزى حق مردم است و بايد بدانند و چه چيزى محرمانه است.
عضو كميسيون امنيت ملى و سياست خارجى مجلس در 
پايان تصريح كرد: مردم كه شللعار هسته اى را به يك فرهنگ 
ملى تبديل كردند بايد بدانند كه روى خون دانشمندان هسته اى 
آنهللا معامله اى صورت مى گيرد يا نه؛ با شللناختى كه ملت از 
غرب دارند به شللدت به اين مذاكرات بدبين هستند، بنابراين 
اگر گفته شود مذاكرات محرمانه است، به جد جاى نگرانى بوده 

و جاى سوال دارد.
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